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maar die zijn spijtig genoeg niet geschikt 
om geteeld te worden. Er is ook al wel 
een aantal cultivars die resistentie-eigen-
schappen bezitten zoals Bionica en Sarpo 
Mira, maar de eerste is minder geschikt 
voor de verwerkende industrie en de 
andere ligt dan weer wat moeilijker qua 
smaak. Daarbij is Bionica ook maar door 
één gen resistent waardoor de schimmel 
zich maar één keer moet aanpassen om 
deze te doorbreken. Daarom is men 
ijverig op zoek gegaan naar manieren om 
het inkruisen van resistentie te versnel-
len, want de gewone manier van werken 
die door de veredeling toegepast wordt, 
duurt heel lang. Zeker als men meerdere 
resistenties wil inkruisen. Dan spreken 
we al snel over tientallen jaren.

Cisgenese zou een oplossing 
kunnen bieden
Cisgenese is een techniek waarbij ge-
schikte genen van een (wilde) plant van 
dezelfde soort worden ingebracht bij een 
goede cultuurvariëteit. Er gebeurt dus 
niets anders dan wat bij de klassieke 
veredeling gebeurt, alleen gaat het 
allemaal veel sneller omdat men het 
gewenste genetisch materiaal van de 
wilde (resistente) plant via laboratorium-
technieken gaat uitknippen en inplakken 
in de gewenste cultuurvariëteit.
Aan de universiteit van Wageningen was 
men al een tijdje bezig om deze methode 
toe te passen, onder andere op de varië-
teit Désirée.
Aan de UGent, ILVO en het VIB (Vlaams 
Instituut voor Biotechnologie) zag men dit 
wel zitten. Enkele jaren geleden werd een 
eerste veldproef aangelegd om met deze 
manier van werken vertrouwd te geraken. 
De resultaten hebben we op het tv-jour-
naal kunnen volgen. Een groep activisten 
heeft toen een deel van het proefveld 
vernield vanuit de stelling dat er voor 
‘Frankensteinvoedsel’ in ons land geen 
plaats was.
Om een gelijkaardig project te ontwikke-
len met de variëteit Bintje (een vrij ras) 
gingen de UGent/ILVO/VIB-partners op 
zoek naar externe financiering maar 
wegens twijfels dat dergelijke ggo’s 
binnen een aanvaardbare termijn goed-
gekeurd zouden worden voor gebruik 
door de landbouwers, lukte dit niet. Voor 
dit project had Boerenbond vooraf al 
7500 euro per jaar steun toegezegd. Toen 
de partners beslisten om er toch mee 
door te gaan met eigen middelen besloot 
Boerenbond om in dat geval het voor-

ziene bedrag toch te betalen, waarbij ook 
Belgapom een duit in het zakje deed. 
Bedoeling van dit project is om in totaal 
vier verschillende resistenties in te 
bouwen in het ras Bintje dat nog steeds 
een van de belangrijkste rassen is in de 
Vlaamse aardappelteelt. De reden om 
vier verschillende resistenties in te 
bouwen, is dat het voor de schimmel 
praktisch onmogelijk is om vier resisten-
ties tegelijk te doorbreken. En zolang niet 

alle resistenties doorbroken zijn, kan de 
schimmel zich niet ontwikkelen …
Het zou mooi zijn als dit allemaal kon, 
want dan zou er een enorme bijdrage aan 
de duurzaamheid van de akkerbouw gele-
verd worden. De hoeveelheden bestrij-
dingsproduct die nu ingezet worden op 
aardappelen zijn immers zeer groot. Ons 
milieu zou er absoluut wel bij varen.
Het is dan ook moeilijk te begrijpen dat er 
vanuit bepaalde hoek nog steeds een 

1 Voor de genetische transformatie wordt een Vlaamse kmo ingeschakeld die veel ervaring heeft 
met in-vitroregeneratie van planten.  2 Via cisgenese worden gericht geschikte resistentiegenen 
van een wilde aardappelsoort ingebracht in Bintje, zonder dat de andere eigenschappen wijzigen.

1

2

 
©

U
G

E
N

T
 

©
U

G
E

N
T

co
py

rig
ht

 B
oe

re
nb

on
d



333316 juli 2018 • Management&Techniek 13 • Boerenbond •

ideologische weerstand is tegen deze 
manier van werken. Daarbij moeten we 
ook zeggen dat dit onderzoek volledig 
door de publieke sector gebeurt en de 
ontwikkelde rassen niet door een of 
andere multinational worden beheerst. 
Het argument dat al deze genetische 
manipulatie alleen maar moet dienen om 
de zakken van grote bedrijven te vullen, 
gaat in dit geval dus zeker niet op.

De wetgeving volgt niet
Spijtig genoeg volgt de wetgever niet met 
aangepaste reglementen om deze ont-
wikkelingen te bevorderen. Nochtans zijn 
er geen argumenten om de cisgenese 
onder dezelfde reglementering te houden 
als de bekendere transgenese. Daarbij 
worden er genen van andere soorten 
ingebracht of soms zelfs van dieren in 
planten en andersom. Maar bij cisgenese 
doet men niets anders dan wat bij klas-
siek veredelingswerk gebeurt, alleen veel 
efficiënter en vooral ook sneller. Laten 
we hopen dat het gezond verstand hier 
ook komt bovendrijven waardoor we voor 
ons leefmilieu enorme duurzaamheids-
winsten kunnen maken.
Bij de partners in het project Bintje+ gaat 
men echter wel verder. Na heel wat 
voorbereidend werk kan men nu begin-
nen met de eigenlijke transformatie. 
Daarbij wordt ook een Vlaamse kmo inge-

schakeld die veel ervaring heeft met 
in-vitroregeneratie van planten. De 
controle op meer dan 100.000 aardappel-
scheutjes om te zien of die de gewenste 
eigenschappen bezitten kan dan volgen. 
Laten we hopen dat er snel resultaten 
zijn. De veldproeven kunnen dan binnen 
enkele jaren opstarten.

Steun van de sector was vooral 
moreel
Volgens professor Gheysen was de steun 
vanuit de sector vooral belangrijk omdat 
het aantoonde dat de landbouwsector 

zich duidelijk achter de onderzoeksdoel-
stellingen heeft gezet. Dit heeft de onder-
zoekers gesterkt in hun overtuiging dat 
het de moeite was om ermee door te 
gaan. Professor Gheysen hoopt – en met 
haar alle projectpartners – dat deze 
steun mag behouden blijven in de toe-
komst en, wie weet, dat er ooit nog 
bijkomende middelen beschikbaar zullen 
komen.  n

GGO’S
De KVAB (Koninklijke Vlaamse Academie voor Wetenschappen en Kunsten) 
heeft onder leiding van professor Gheysen (zie foto) een goed onderbouwd 
standpunt gepubliceerd over de problematiek van de genetische modificatie 
van organismen (ggo’s). Boerenbond onderschrijft dit standpunt volledig. Je 
kunt het volledige document terugvinden met deze link: http://www.kvab.
be/nl > Standpunten > Ggo’s anno 2018. We zullen op dit thema in de 
toekomst zeker nog terugkomen in een uitgebreid dossier.
Enkele elementen uit dit standpunt willen we je echter niet onthouden. We 
geven ze hier graag mee.
Of het nu over de klimaatverandering of ggo’s gaat: wetenschappelijke 
feiten zijn belangrijk.
Zowel de wetenschappelijke kennis als 20 tot 30 jaar ervaring met gene-
tisch gewijzigde planten geeft aan dat de ggo-technologie geen andere 
risico’s met zich meebrengt dan veredeling in al haar vormen. De EU-regel-
geving inzake ggo’s is dan ook achterhaald en houdt geen rekening met de 
vooruitgang in wetenschap en technologie. Een grondige herziening dringt 
zich op.
Het streven naar een duurzame landbouw en voedselzekerheid is veel te 
belangrijk om methoden die daaraan kunnen bijdragen om principiële 
overwegingen uit te sluiten.

Behoort dit beeld weldra tot het verleden?
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DE BODEM ALS KLIMAATREGELAAR?
Het is intussen wel bewezen dat het met ons klimaat de verkeerde kant uitgaat. De mens-
heid heeft de laatste honderd jaar zodanig veel fossiele koolstof in de atmosfeer gepompt 
dat het klimaat op onze planeet helemaal de kluts kwijt is. Gelukkig wordt er nu ook over-
al druk gezocht naar mogelijke oplossingen om een te verregaande opwarming tegen te 
gaan. Een van de vele dingen die daarbij op tafel liggen, is het stockeren van koolstof in de 
bodem onder de vorm van humus. – Bart Vleeschouwers

Boerenbond heeft ook in dit dossier 
een bijdrage willen leveren door 
een onderzoeksopdracht te geven 

aan het ILVO. Bedoeling was om na te 
gaan wat de mogelijkheden zijn om onder 
grasland grote hoeveelheden CO2 op te 
slaan. We hadden daarover een gesprek 
met Tommy D’Hose van het ILVO die deze 
onderzoeksopdracht uitvoerde.

Klimaatafspraken
In 2017 kwamen de wereldleiders samen 
in Parijs om afspraken te maken hoe het 
gigantische klimaatprobleem kan aange-
pakt worden. Er werd toen gesteld dat de 
globale temperatuur op aarde met maxi-
maal 2 °C zou mogen stijgen en dat alle 
landen die het akkoord ondertekenden 
voldoende maatregelen zouden moeten 
nemen om dit te bereiken. Daarbij kwam 
de veeteelt als een van de belangrijke 

uitstoters van broeikasgassen in het 
schootsveld te liggen. Zo zijn runderen en 
andere herkauwers al enkele jaren kop 
van jut omdat deze diersoorten grote 
hoeveelheden methaan uitstoten bij hun 
verteringsproces. Methaan is een gas dat 
ongeveer 25 keer meer broeikaseffect 
veroorzaakt dan CO2. Het loont dus zeker 
om hier iets aan te doen. Maar de men-
sen die vinden dat we onze koeien en 
schapen dan maar moeten wegdoen, 
vergeten daarbij dat veeteelt zowat de 
enige manier is om de grote oppervlakten 
grasland te benutten die onze aarde 
bedekken, vooral in gebieden waar 
akkerbouw niet haalbaar is. Net onder 
dat grasland zitten over het algemeen 
gigantische hoeveelheden koolstof opge-
slagen onder vorm van humus. Voor 
Vlaanderen betekent grasland bijna 30% 
van de landbouwoppervlakte.

Boerenbond wilde vanuit die problema-
tiek ook een bijdrage leveren en liet het 
ILVO nagaan wat de mogelijkheden zijn 
om koolstof op te slaan onder grasland.
Tommy D’Hose van de eenheid Plant 
begon daarop samen met zijn collega’s 
Greet Ruysschaert en Alex De Vliegher 
aan een uitgebreide literatuurstudie. Er 
is in de wetenschappelijke literatuur al 
erg veel verschenen over dit thema, 
maar de vertaling ervan naar de situatie 
in ons land was nog niet gemaakt. Daar-
om was dit onderzoek een belangrijk 
element om met kennis van zaken te 
kunnen spreken over deze problematiek. 
Om het allemaal in een concrete project-
vorm te gieten, maakte het ILVO een 
projectontwerp en een begroting die dan 
door Georges Van Keerberghen, onder-
voorzitter van Boerenbond, werd goedge-
keurd. Alles samen voorzag men een 

 Het onderzoek bracht een pak vragen naar boven, 
 onder meer wat het effect is van graslandvernieuwing. 
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werkplan voor zes maanden met voorna-
melijk literatuurstudie.

Stuurgroep
In het kader van dit project rond koolstof-
opslag werd een stuurgroep opgericht 
met enkele mensen van Boerenbond, het 
departement Landbouw en Visserij, de 
Bodemkundige Dienst van België (BDB) 
en de onderzoekers van het ILVO. Bij Boe-
renbond coördineerde Iris Penninckx, 
adviseur voor Milieuzaken, het geheel. 
Tommy D’Hose spreekt met veel lof over 
de samenwerking en de inbreng die ze 
kregen van deze stuurgroep. Zij evalueer-
den in een viertal bijeenkomsten de 
tussentijdse rapporten, gaven suggesties 
voor verdere onderzoekpistes en ze 
toetsten de resultaten af aan de land-
bouwpraktijk.
Een van de dingen die uit dit overleg naar 
voren kwamen, was dat het onderzoek 
ruimer moest gaan dan het oorspronke-
lijke idee van opslag onder grasland en 
op welke manier het beheer van grasland 
die opslag kan optimaliseren. Omdat er 
vanuit het Europese gemeenschappelijk 
landbouwbeleid (GLB) een belangrijke 
voorwaarde aan de inkomenssteun is 
gekoppeld, namelijk het behouden van 
het organischestofgehalte in de bodem, 
leek het nuttig om het onderzoek ook 
open te trekken naar de akkerbouw.
In dat kader gingen de onderzoekers na 
op welke manier deze organische stof 
kan behouden worden en beter, nog 
verhoogd worden.
Zo kwamen er een massa papers (weten-
schappelijke artikels) op tafel over com-
post, stalmest, stro en andere koolstof-
bronnen, maar ook artikels over 
groenbedekkers of teeltmethoden (wel of 
niet ploegen bijvoorbeeld). Het bleek in 
ieder geval een zeer omvangrijke op-
dracht en de onderzoekers moesten zich 
reppen om binnen de zes maanden met 
hun eindrapport voor de pinnen te ko-
men. Door die tijdsdruk zat het er ook 
niet in om hun conclusies te toetsen aan 
wat de mensen op het terrein – de boe-
ren – ervan dachten. Tommy D’Hose vindt 
dat spijtig, maar intussen zijn hun resul-
taten toch al uitgebreid aan bod gekomen 
in de vakpers en dat is toch ook een 
nuttige uitkomst van hun werk.

Eindrapport
Uit de massa wetenschappelijke gege-
vens konden de onderzoekers toch een 
aantal belangrijke zaken afleiden. Zo 

konden ze aantonen dat onder grasland 
na een hele tijd een verzadiging van het 
organischestofniveau optreedt (na 20 tot 
100 jaar!), maar dat in Vlaanderen meer 
dan de helft van de graslandpercelen nog 
onder de streefzone zitten (cijfers BDB) 
en dus mogelijk nog een behoorlijk 
koolstofopslagpotentieel hebben.
Het onderzoek bracht ten slotte ook nog 
een pak vragen naar boven die dringend 
zouden moeten onderzocht worden. Een 
vraag die zich bijvoorbeeld stelt, is wat 
het effect is van het vernieuwen van 
grasland. Omdat dit een klassieke teelt-
maatregel is in onze landbouw, is het niet 
onbelangrijk dat we daar een beter zicht 
op krijgen. De literatuur geeft daarin 
immers tegenstrijdige resultaten aan. 
Voor de ene is het nefast voor de organi-
sche stof, voor de andere is het juist een 
goede methode om meer koolstof vast te 

leggen. Door grasland te ploegen, begint 
de humus immers versneld af te breken 
waarbij CO2 vrijkomt, maar anderzijds 
kan het inploegen van de oppervlakkige 
graszode er net voor zorgen dat de 
organische stof naar diepere lagen wordt 
gebracht waar deze dan weer minder 
snel kan ontbinden, terwijl in de nieuwe 
bovengrond opnieuw opbouw van humus 

kan beginnen. Het is duidelijk geen 
eenvoudig verhaal.
Voor D’Hose is het wel duidelijk dat de 
overheid werk moet maken van een 
intensieve begeleiding van land- en 
tuinbouwers om voor hun eigen bedrijf de 
opslag van koolstof in hun percelen te 
verbeteren en te optimaliseren. Elk 
bedrijf is immers anders en wat voor 
bedrijf X goed is, is misschien minder 
geschikt voor bedrijf Y. D’Hose vermeldde 
in dit kader dat het ILVO start met onder-
zoek naar hoe koolstofvastlegging in de 
bodem op perceel- of bedrijfsniveau 
vergoed en gecontroleerd zou kunnen 
worden. Hierbij zal een aantal bedrijven 
bij wijze van test gemonitord worden. 
Laten we hopen dat de resultaten van dit 
onderzoek ook tijdig bij de land- en 
tuinbouwsector terechtkomen.

Andere onderzoeksvragen 
en resultaten
Voor Tommy D’Hose blijven er nog heel 
wat vragen onbeantwoord. Zo stelt hij 
zich de vraag wat het effect is van het 
inzetten van vlinderbloemigen zoals rode 
klaver en luzerne. Dit zijn planten die 
interessant lijken omdat ze niet alleen 
stikstof in de bodem brengen maar 
daarnaast ook nog eens diep wortelen 
waardoor ze potentieel hebben om veel 
koolstof in de diepere bodemlagen te 
brengen.
Maar ondanks de vele vragen die nog 
open blijven, heeft het studiewerk toch 
enkele interessante zaken opgeleverd die 
aangeven wat we in Vlaanderen mogelijk 
kunnen bereiken door alles in te zetten 
wat realistisch mogelijk is.
Zo zou het behoud van het areaal blijvend 
grasland, een verdubbeling van het 
compostgebruik, het inzaaien van een 
derde meer groenbedekkers en dubbel 
zoveel graanstro inwerken elk jaar 
175.000 ton CO2 uit de atmosfeer kunnen 
halen. Dat is erg veel, maar het blijkt aan 
de andere kant slechts 15% te zijn van 
wat de Vlaamse akkerbouw en de tuin-
bouw jaarlijks aan CO2 produceren. En als 
je alle uitstoot van de hele sector, dus ook 
het methaan uit de veehouderij en het 
lachgas uit de bodem en bemesting, erbij 
neemt, is dat toch nog altijd maar 2,5% 
van de uitstoot die gecompenseerd wordt. 
We moeten dus alles even relativeren. 
Maar aangezien alle beetjes helpen  …  n

De helft van de Vlaamse 
graslanden zit onder 
de streefzone inzake 
organische stof.

Het toedienen van compost is een efficiënte 
manier om de organische stof in de bodem op 
te krikken.
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ONDERZOEK NAAR PLANTENSENSOREN
MET STEUN VAN BOERENBOND

Zoals je eerder al kon lezen, zorgt Boerenbond ervoor dat heel wat projecten de cofinan-
ciering vinden die ze nodig hebben om aanvaard te kunnen worden. De meeste overheden 
die programma’s hebben lopen voor projecten allerhande, eisen dat de sector waar de 
projecten voor bedoeld zijn ook een bijdrage levert in de kosten van de projecten. Maar 
daar knelt vaak het schoentje, zeker in de land- en tuinbouw. – Bart Vleeschouwers

Het geld dat de betrokken sector 
moet leveren aan de projecten 
wordt de cofinanciering genoemd. 

Als je met projectcoördinatoren spreekt, 
blijkt dat deze cofinanciering vaak een 
van de grootste, zo niet hét grootste 
probleem is bij het uitwerken van een 
projectvoorstel. In de industrie is het 
misschien minder problematisch om dat 
geld samen te brengen, maar in de 
land- en tuinbouw is het minder evident 
om individuele ondernemers te laten 
meebetalen voor onderzoek waarvan 
– behalve zijzelf – ook hun collega’s beter 
worden. En toch zijn er voorbeelden waar 

het wel gebeurt. We denken bijvoorbeeld 
aan het Sense-IT-project.

Sierteelt
De sierteelt is als niet-eetbare sector in 
land- en tuinbouw altijd een beetje een 
buitenbeentje geweest. Ook binnen 

Boerenbond heeft AVBS (de sierteelt- en 
groenfederatie) steeds een wat aparte 
structuur gehad. De bedrijven in de 
sierteelt variëren enorm in omvang. Je 
hebt aan de ene kant kleine traditionele 
familiebedrijven en aan de andere kant 
grote kmo’s die vele tientallen mensen 
tewerkstellen en die voortdurend op zoek 
zijn naar nieuwigheden.
Bij deze grotere bedrijven is er vaak ook 
veel nood aan aangepast onderzoek en 
daar is het project Sense-IT een voor-
beeld van. Dit project dat gebeurt in een 
samenwerking tussen de Universiteit 
Gent, het PCS (Proefcentrum voor de 

Sensoren moeten de effecten 
van teeltmaatregelen op het 
gewas helpen opvolgen.
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Sierteelt) en het Innovatiesteunpunt en 
wordt gefinancierd door het Vlaio (Vlaams 
Agentschap Innoveren en Ondernemen). 
De landbouwprojecten (en ook andere) 
die via het Vlaio gesteund worden, moe-
ten steeds 10% van de projectkosten uit 
de sector halen. Zo gingen de project-
partners van het Sense-IT-project ook te 
rade bij Boerenbond voor een ondersteu-
ning van hun project. Zoals we in het 
inleidend artikel al vermeldden, bedraagt 
die normaal gesproken 7500 euro.

Doelstellingen
Het Sense-IT project wil via toepassing 
van sensortechnologie een antwoord 
bieden op twee vragen die de laatste 
jaren met regelmaat gesteld worden 
binnen de sierteeltsector:
• Wat is het effect van mijn teeltmaatre-

gelen en hoe kan ik de groei, ontwikke-
ling en kwaliteit van mijn gewas nauw-
lettend opvolgen?

• Hoe kan ik het energieverbruik van 
mijn teeltsturing inschatten en waar 
mogelijk reduceren?

Het project onderzoekt hoe plantensen-
soren daarbij kunnen worden ingescha-
keld. Deze sensoren kunnen verschil-
lende factoren meten die een invloed 
hebben op de groei van de plant en de 
kwaliteit van het eindproduct. Aangezien 
dergelijke meettoestellen ook continu 
kunnen werken, kan men er ook heel veel 
uit leren omdat je ook evoluties van de 
gemeten factoren over een langere 
periode kan meten. Denk bijvoorbeeld de 
temperatuur aan het bladoppervlak, de 
vochttoestand van plant en bodem, de 
lichtinstraling enzovoort.

Projectbegeleiding
Een voordeel van het leveren van een 
bijdrage aan een Vlaio-project is dat je op 
die manier deel kan uitmaken van de 
stuurgroep van het project, een groep 
mensen die het verloop en de uitvoering 
van dichtbij opvolgen. Je zit als het ware 
op de eerste rij om de resultaten van het 
onderzoek op te pikken en ermee aan de 
slag te gaan.
Voor de onderzoekers is deze manier van 
werken ook interessant omdat zij voort-
durend met de praktijk worden gecon-
fronteerd. Ze moeten dus constant na-
gaan of ze wel goed bezig zijn en of ze 
nog wel met hun voetjes op de grond 
staan.
Het is duidelijk dat de overheid momen-
teel sterk inzet op de onmiddellijke 

toepasbaarheid van onderzoeksresulta-
ten hetgeen zeker geen slecht zaak is. 
Maar af en toe zou het misschien toch 
moeten kunnen dat een onderzoeker 
eens gaat freewheelen en dingen gaat 
bekijken die misschien niet meteen van 
toepassing zijn, maar die dat op de 
langere termijn wel kunnen worden. Als 
je de geschiedenis van onze technologi-
sche ontwikkeling bekijkt, dan zijn veel 
baanbrekende dingen net ontstaan uit 
onderzoek naar zaken die op het eerste 
gezicht niets konden opleveren.

Zoals meestal, zullen we hier toch op 
termijn moeten gaan zoeken naar een 
middenweg die het nuttige koppelt aan 
het ‘nieuwe’ en ‘onbekende’. Maar voorlo-
pig is het de eerste optie die telt en daar 
blijft de inbreng van onze organisatie van 
groot belang.  n

Meer info vind je op Groen Kennisnet via 
http://edepot.wur.nl/346034 en http://
edepot.wur.nl/401134.

Sensoren kunnen onder meer de temperatuur aan het bladoppervlak, de vochttoestand van plant en 
bodem en de lichtinstraling continu meten en volgbaar maken voor de teler.

SENSOR
Het woord sensor is afgeleid van het 
Latijnse sensus, wat zintuig betekent. 
Een sensor is dan ook een apparaat 
dat hetzelfde doet als een zintuig, 
maar dan elektronisch. Daardoor 
kunnen de resultaten of meetgege-
vens van de sensor gebruikt worden 
om continumetingen te doen of om 
regelingen te automatiseren. 

Sensoren worden bijvoorbeeld al 
jarenlang gebruikt in de sturing van 
het klimaat in serres. Sinds enkele 
jaren heeft men nu ook sensoren die 
op de plant zelf bevestigd worden en 
waardoor de teler nog veel beter kan 
opvolgen wat de planten precies 
nodig hebben.
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